

CHARACTERISTICS MEDICAL AND HEALTH-IMPROVING TERRITORIAL LOCALIZED MARKET (BY THE EXAMPLE OF SANATORIUM-AND-SPA AREA IN BELOKURIKHA)**Lukyanenko V.N.**

Novosibirsk State University of Economy and Management, Russia
(630099, Novosibirsk, street Kamenskaya, 56)

The article describes the features of local branch markets in medical and health-improving service. One of the most used methods to determine the economic concentration is calculation of the Herfindahl – Hirschman index, that is rated in this article. The concentration degree in the medical and health-improving market in Belokuriha was calculated, on the basis of what it was concluded that there is a highly concentrated oligopolistic market, which was further confirmed by assessing competitive situation in the local market in Belokuriha developed on the basis of analysis of opinions of the clients in sanatoriums, presented in dynamics over the period of the winter-summer 2012. The price behavior of health centers in the circumstances was considered and in consequence, is given the idea of impossibility of using the price competition elements and it is relevant the development of new techniques and methods of constructing competitive behavior in these markets.

ГОСУДАРСТВЕННАЯ СТРАТЕГИЯ РАЗВИТИЯ МАЛЫХ И СРЕДНИХ МУНИЦИПАЛЬНЫХ ОБРАЗОВАНИЙ**Лукьянова М.Н.**

ФБГОУ ВПО «Российский экономический университет им. Г. В. Плеханова», Москва, Россия
(117997, Москва, Стремянный пер., 36), e-mail: komilfot@mail.ru

В данной работе рассматривается проблема стратегического управления муниципальными образованиями в России. Существующая в настоящее время государственная стратегия направлена на развитие крупных инфраструктурных проектов в больших городах и мегаполисах, что обосновывается тем, что в них проживает большая часть населения страны. Однако, по мнению автора, такой подход является неверным, так как из сферы государственной политики полностью исключают малые и средние муниципальные образования. Для обоснования такой позиции в работе формулируется и доказывается гипотеза о том, что в малых и средних муниципальных образованиях России (с населением до 100 тыс. чел.) проживает большинство населения. Поэтому именно они нуждаются в особой государственной политике и поддержке. В качестве инструментария доказательства привлекается аппарат теории вероятностей и математической статистики. Информационной базой исследования послужили данные Всероссийской переписи населения 2010 года.

FEDERAL STRATEGY FOR THE SMALL AND MEDIUM MUNICIPALITIES**Lukyanova M.N.**

Plekhanov Russian University of Economics, Moscow, Russia (117997, Moscow, Stremyanny per., 36),
e-mail: komilfot@mail.ru

The paper considers the problem of strategic management of the municipalities in Russia. The current government strategy is aimed at the development of major infrastructure projects in large cities and metropolitan areas, as justified by a fact that the majority of the population lives there. However, in my opinion, this approach is fundamentally wrong because of the scope of public policy completely excludes small and medium-sized municipalities. To justify the position, the hypothesis that majority of the population lives in the small and medium-sized municipalities in Russia (with population up to 100 thousand people) is formulated and proved. Therefore, they need special government policy and support. The mathematical apparatus and the theory of probability were used as a tool of evidence. The National Population Census 2010 served as information database of the study.

СОВЕРШЕНСТВОВАНИЕ ПОДХОДА К УПРАВЛЕНИЮ РЕГИОНАЛЬНОЙ СИСТЕМОЙ ОСОБО ОХРАНЯЕМЫХ ПРИРОДНЫХ ТЕРРИТОРИЙ АРХАНГЕЛЬСКОЙ ОБЛАСТИ**Лупачева С.В.**

ФГАОУ ВПО «Северный (Арктический) федеральный университет имени М. В. Ломоносова»,
Архангельск, Россия (163002, Архангельск, наб. Сев. Двины, 17), e-mail: svetlana-lupacheva@yandex.ru

Экологическая ситуация в регионе влияет на условия жизнеобеспечения населения в данном регионе. Особо охраняемые природные территории (ООПТ) способствуют сохранению биоразнообразия и поддержанию экологической безопасности. Все ООПТ должны быть объединены в общую систему и интегрированы в структуру региона. Региональная система особо охраняемых природных территорий Архангельской области обладает недостаточной степенью репрезентативности, поэтому она нуждается в грамотной пространственной социально-экономической организации. В 2012 году Правительство Архангельской области разработало социально-экономическую стратегию развития области. В качестве ключевой стратегической цели выступает улучшение качества жизни и здоровья населения за счет повышения качества окружающей среды. Для достижения поставленной цели необходимо «модернизировать» региональную систему ООПТ Архангельской области и повысить эффективность ее управления.